
Svaz chovatelů holštýnského skotu ČR, z.s.    
Rada plemenné knihy holštýnského skotu 
Benešovská 123, 252 09  H r a d i š t k o 

Z á p i s  
ze 79. zasedání Rady plemenné knihy holštýnského skotu, konané v úterý 28. listopadu 2023 

v zasedací místnosti ČMSCH na Hradištku 

Přítomni: Členové: Braun, Ekl, Gažik, Chmelík, Kulanda, Motyčka, Šlajs, Vodička, Vondrášek 
Omluveni: 
Hosté: Jelínková, Plotová 
 
Předseda Rady PK doc. Motyčka zahájil jednání ve 13.00 hod. a řídil ho dle programu 
 
1. Kontrola plnění úkolů: 

 
Z minulého jednání nevzešly žádné konkrétní úkoly. 
 

2. Výsledky svazových soutěží za rok 2023: 
Rada projednala a zkontrolovala výsledky soutěží podniků a krav, schválila je a doporučuje Výboru ke 
schválení. Rada schválila udělené plakety stájím za nejlepší užitkovost T+B. Rada vyslechla informaci o 
výsledcích soutěže exteriéru, schválila je a doporučuje Výboru ke schválení. Ing. Vondrášek seznámil 
Radu PK s výsledky celoživotní užitkovosti v roce 2023. Hranici 100 tis. kg mléka přesáhlo 208 krav, 
v letošním roce bude předáno 229 nových plaket za celoživotní užitkovost. Za překročení hranice 125 tis. 
kg bude z toho uděleno 21 plaket a za překročení 150 tis. kg mléka žádná plaketa. Dojnice Barbora II 
ze ZDV Novoveselsko překročila hranici 165000 kg mléka. 

 
3. Odsouhlasení býků – TOP zlepšovatelů 

Rada odsouhlasila návrh na ocenění býků – TOP zlepšovatelů, v letošním roce budou udělena 4 ocenění 
pro býky Agras ZING, Agras AUDI z chovu Agras Bohdalov, a.s., No-Pe ZENO z farmy Petra Nováka 
v Kochánově a LA AXEL z chovu SŠZV Lanškroun, býci dosáhli na umístění v TOP 50 prověřených býků 
a zároveň dosáhli opakovatelnosti 95% v produkci a 90% v exteriéru. 
 

4. Selekční kriteria pro rok 2024 
Rada schvaluje návrh na selekční kritéria pro rok 2024 dle předloženého podkladu a doporučuje je Výboru 
Svazu ke schválení. Proti roku 2023 nedošlo v dokumentu k úpravám. 
 

5. Podmínky soutěže pro rok 2024 
Rada doporučuje Výboru schválit předložený návrh podmínek svazové soutěže, ve kterém proti roku 
2023 nedošlo ke změně.  
 

6. Informace z jednání ŠK 
Motyčka informoval členy Rady o jednání ŠK, které proběhlo dopoledne, vzhledem k tomu, že většina 
členů Rady se jednání zúčastnila, podal stručnou informaci o výpočtu a zveřejnění PH pro znaky zdraví a 
o projektu Fit Cow. Vondrášek poté představil novou aplikaci Analýza stáda na www.holstein.cz  
 
 

7. Informace z jednání koordinační skupiny pro Plemdat 
 
Vondrášek informoval členy Rady o jednání koordinační skupiny pro Plemdat, kde zastupuje holštýnský 
Svaz. Informoval o vývoji Autentizační Autority pro využití i jinými subjekty než samotným chovatelem na 
základě oprávnění uděleného chovatelem nebo daného zákonem (KU, INS). Dále se zmínil o 
Komplexních souborech plemenic a telat, které by měly obsahovat veškeré informace o zvířatech. 
Rozvinula se i poměrně rozsáhlá debata, když informoval o důležitosti řešení Inbreedingu, minimálně 
provádět kontrolu přes koeficient, který je součástí Matingu a je zpracován až do 6 generací předků. 
Snahou Svazu bude i úprava algoritmu pro výpočet se zaměřením na eliminaci genetických znaků a 
extrémů v exteriéru (aby se zamezilo připařování býka a plemenice se stejným extrémem především u 
znaků tělesný rámec, končetiny z boku, délka struků, rozmístění zadních struků, sklon zádi aj.). 
 
 
 
 
 
 
 
 

http://www.holstein.cz/


 
8. Hodnocení zevnějšku 

Vondrášek seznámil členy Rady s výsledky hodnocení exteriéru ke konci října 2023. K 1.6. 2023 
nastoupila nová bonitérka ing. Vlčková. Nahodnoceno bylo 43720 krav, předpoklad za rok 2023 je tak cca 
50000 krav. Pouze 98 krav bylo přehodnoceno. Profesionální bonitéři aktuálně provádějí plošný popis 
exteriéru ve 304 podnicích, 8 podniků začalo hodnotit nově, 4 podniky hodnocení ukončily, z toho 2 pouze 
přesunuly krávy na jinou farmu a pokračují v hodnocení a 2 podniky ukončily chov H krav. 
 
 

9. Různé 
 

Motyčka a Vondrášek informovali členy Rady o jednání WHFF ve Francii, které proběhlo minulý týden. 
Vondrášek informoval Radu PK o zavedení nové linie NXC, která bude následovat po linii NXB, která 
pomalu dobíhá. 
Motyčka informoval o vývozu jalovic do Turecka, který byl výrazně omezen po zachycení falsifikátů POP, 
které byly s největší pravděpodobností vytvořeny zahraniční firmou, která zajišťovala export. 

 
 
 
Hradištko, 28. listopadu 2023 
Zapsal: Vondrášek       Zápis odsouhlasil: Doc. ing. Jiří  Motyčka, CSc.  


